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Připomínky k Zákonu o odpadech 

Ministerstvo životního prostředí (MŽP) předložilo k připomínkám dva zákony. Zákon o odpadech (ZOO) a 

zákon o vybraných výrobcích s ukončenou životností (zákon o VUZ), které vznikly rozdělením stávajícího 

zákona o odpadech č. 185/2001 Sb. 

Svaz průmyslu a dopravy ČR (dále jen Svaz) vítá tyto návrhy, protože se po dlouhé diskusi podařilo 

legislativně oddělit problematiku nakládání s odpady od nakládání s vybranými výrobky. 

Oba zákony jsou předkládány v době, kdy začaly v rámci EU legislativní práce na tzv. balíčku oběhového 

hospodářství. S jeho některými principy by se mohla některá ustanovení navrhovaných zákonů dostat do 

sporu. Jsme proto toho názoru, že MŽP by mělo v rámci připomínkového řízení zpracovat jednoduchou 

analýzu, která bude obsahovat porovnání shodných i rozporných částí zákonů s principy oběhového 

hospodářství. 

K návrhu zákona Svaz uplatnil 13 zásadních obecných připomínek a 70 zásadních připomínek ke konkrétním 

ustanovením návrhu zákona. Konkrétní stanovisko s jednotlivými připomínkami naleznete zde. 

U novely zákona o odpadech oceňujeme návrh MŽP k problematice skládkování komunálního odpadu a 

podporujeme jeho zákaz od roku 2024. Návrh by měl jednoznačně reflektovat a prosazovat hierarchii 

nakládání s odpady tak, jak je uvedena ve Směrnici o odpadech, a to včetně energetického využití 

odpadů. Svaz například nesouhlasí se zpoplatněním skládkování neodpadových materiálů či odmítá 

skokové zvýšení již zavedených poplatků. V novele jsou uvedeny i podmínky pro recyklaci odpadů typu 

papíru, kovů, skel a plastů. Složitá problematika odpad versus „neodpad“ i další by měly být součástí diskusí 

při vypořádání připomínek. V oblasti odpadů se budou v rámci EU mimo jiné upřesňovat také definice 

jednotlivých pojmů. Pro zajímavost lze uvést, že v rámci oběhového hospodářství je často používán pojem 

druhotná surovina, který však není v legislativě definován, což požadujeme, aby bylo v novelizovaném 

zákoně napraveno.   

Závěrem lze konstatovat, že i přes výše zmíněné návrh zákona vytváří dostatečný základ pro další diskuse, 

které by měly proběhnout v rámci procesu vypořádání připomínek. Při plánované účinnosti obou zákonů 

od 1. ledna 2018 je pro upřesňování připomínek vytvořen dostatečný časový prostor. Jsme si také vědomi 

toho, že souběžně bude tvořena evropská politika a legislativa k oběhovému hospodářství, které budou 

přímo ovlivňovat znění obou uvedených zákonů. Je tak pravděpodobné a zcela možné, že po schválení bude 

nutno některé části zákonů uvést do souladu s touto nově přijatou evropskou legislativou. Obdobně budou 

k novým zákonům vytvářeny nové prováděcí předpisy.  

Odborníci z průmyslových podniků zastřešeni Svazem jsou a budou i nadále připraveni se na těchto pracích 

konstruktivně podílet.  
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